
 Vija 
Štekerte – 
strādā: 

– Aizņēmos 
no bankas, 
lai iegādātos 
automašīnu. 

Jā, procenti jāmaksā, bet šobrīd 
dzīvē nekas nav vienkārši. Arī 
bankām jādzīvo. Vēl daļa kredīta 
jāatmaksā. Tas gan tā ir, ka viegli 
kredītu paņemt, bet grūti atdot. 
Ļoti jāskaita līdzi, vai vispār varēsi 
atļauties aizņemties, un jārēķinās, 
ka jāatdod būs vairāk. Jāatdod 
būs obligāti, nekur nemuksi.

Krists 
Balodis – koka 
izstrādājumu 
dizaineris: 

– Jā, 
protams. Kad 
ņēmu, diezin 

vai visu apdomāju. Sen viss 
atmaksāts. Kredītu vajag ņemt 
tad, ja tev ir konkrēts, labs plāns. 
Laba palīdzība no malas, tikai 
nevajag ņemt tērēšanai, bet 
ieguldīšanai. Ja man tagad būtu 
vajadzība, ņemtu. Procenti mani 
nemaz nebaida. Galvenais, lai ir 
skaidrs plāns, kur naudu likt. 

Voldemārs 
Herbsts – 
pensionārs: 

– Nu jau 
pirms daudziem 
gadiem mazliet 
aizņēmos, 

lai virtuvē uztaisītu remontu. 
Uz to pierunāja meita. Bankai 
atdevu par ceturtdaļu vairāk, 
nekā tā iedeva. Tiem, kas ņem 
kredītus, ļoti vajadzētu stingri 
ar galvu padomāt. Kā var kaut 
ko aizņemties, ja vari neatdot? 
Daudzi tik ķer un ņem, nedomājot, 
ka pašiem būs jāmaksā. 

Klinta 
Barbaka – 
mamma un 
studente: 

– Jā, reiz 
paņēmu patēriņa 
kredītu, lai 

aizbrauktu ceļojumā. Atdevu 
viegli. Šobrīd, ja aizņemtos, 
tad lai ieguldītu lietā, kas nesīs 
augļus, un vērtība augs. Ja tagad 
aizņemas, tad ieguldījumam 
jābūt tiešām vērtīgam. Ieteiktu 
ņemt studiju kredītu, jo šis ir labs 
laiks studijām labā augstskolā. 
Izglītības cena tikai aug. 

Dzintra 
Līdaka – 
pensionāre: 

– Nē, nekad 
dzīvē. Cenšos 
iztikt ar to, 
kas man ir. Kā 

varu, tā dzīvoju. Šobrīd varbūt 
aizdomātos par kredīta ņemšanu 
tikai tad, ja es sadūšotos braukt 
ceļojumā apkārt pasaulei. Bet 
joks tāds, ka nezinu, vai no tā 
savā vecumā atgriezīšos!

4  |  CETURTDIENA, 2023. gada 17. augusts
Projektu finansē Mediju atbalsta fonds no Latvijas valsts budžeta līdzekļiem. 
Par publikāciju saturu atbild SIA “Kurzemes Vārds”.

l LIENA RIMKUS
l ILZE OZOLIŅA

 
Eiropas Centrālā banka 

(ECB) augusta sākumā atkal 
cēla procentu likmes (Euri-
bor). Jau devīto reizi gadā! 
Tas nozīmē, ka daļai kredīt-
ņēmēju aizdevums nupat sa-
dārdzinājies vēl vairāk. Kā 
cilvēki, kuri ņēmuši kredītu, 
piemēram, nekustamā īpašu-
ma vai auto iegādei, tiek galā 
ar ikmēneša maksājumiem 
bankai? To skaidrojām, uz-
klausot gan pieredzes stāstus, 
gan banku pārstāvju pausto. 

Neskaitu,  
tikai maksāju

Liepājniekam Jānim kredītu 
jūgs nav svešs, vīrietis kredītā 
paņēmis automašīnu, remontējis 
māju un uzlicis arī saules bateri-
jas. “Visu centāmies darīt tā, lai 
ekonomētu naudu. No ekonomi-
jas gan beigās čuš vien sanāca.

Jauno automobili paņēmām 
pagājušajā gadā. Kredītmaksā-
jums bija 312 eiro, mainījās euri-
bors, mēneša maksājums uzlēca 
līdz 350 eiro, kā minimums 40 
eiro klāt. Šobrīd maksājums jau 
ir sasniedzis 372 eiro,” klāsta vī-
rietis. Jānis gan atzīst, ka pārāk 
sūdzēties nevar, jo strādājot par 
tālbraucēju šoferi vācu kompā-
nijā, kur nopelnot pienācīgi, arī 
sieva strādājot labi algotu dar-
bu, bērni izauguši, un galus kopā 
savilkt pagaidām varot, tomēr 
pastāsta par vēl kādu viņam ne-
izprotamu lietu.

“Tikko kā uzlikām saules pa-
neļus mājai, ar valsts atbalstu. 
Bijām tik priecīgi – rēķins pa 
nullēm, nekas klāt nav jāmaksā! 
Tomēr viss nebija tik vienkārši, 
mums pieprasīja uzlikt jaudīgāku 
drošinātāju. Mums bija 20 ampēri, 
bet vajadzēja uzlikt 32 ampērus. 
Uzlikām, bija jāmaksā 13 eiro 
mēnesī. Cēlās euribori, un bija jā-
maksā 44 eiro mēnesī, tagad jau 
50 eiro. Elektroenerģijas patēriņš 
mums ir nulle, nezinu, kas ir tas, 
par ko mums jāmaksā vairāk un 

Pirka vienu, maksā par divām.  Kredītņēmēji dzīvo neziņā 
vairāk. Rupji rēķinot, ja es maksā-
šu četrus piecus gadus pa 50 eiro, 
būšu atmaksājis to daļu, ko valsts 
mums it kā iedeva atbalstam. Kā-
pēc tad īsti liek saules baterijas? 
Pirmkārt, lai būtu lētāk, otrkārt, 
lai ar to pelnītu naudu. Šobrīd 
mums ir 5000 kW uzkrājums, 
tie nav dzēsušies. Kur tie paliks, 
es nezinu,” vīrietis ir neizpratnē. 

“Mājas remontam ņemtais 
kredīts arī palielinājies, bet, go-
dīgi sakot, es vairs pat neskaitu, 
tikai maksāju. Nav jau variantu! 
Vienam kredītam maksājums ir 
97 eiro un procenti – 80 eiro, to 
kredītu būšu atmaksājis dubul-
ti. “Swedbankā” jūtos kā zelta 
klients. Nezinu, cik tālu tas viss 
ies un kā pārējie kredītņēmēji to 
risinās. Ģimenē ir cilvēki, kas plā-
no atteikties no nesen iegādāta 
auto, lai nosegtu dzīvokļa kredītu. 
Pats pagaidām vēl neesmu do-
mājis atteikties no mašīnas, kā 
nekā veco auto 5000 eiro vērtībā 
atdevu kā pirmo iemaksu. Ja at-
teiktos no šīs, nāktos zaudēt arī 
to. Galējā situācijā iztirgotu visu, 
kas man ir, un brauktu dzīvot uz 
Vāciju, tādu variantu arī neiz-
slēdzu. Valsts vienkārši piespiež 
cilvēkus kaut kā izdzīvot, ja ne 
gluži zagt, tad braukt prom no 
valsts. Kamēr valdības vai valsts 
nostāja nemainīsies, pieļauju, ka 
šāds pieaugums varētu sekot arī 
turpmāk. Saprastu, ja mums būtu 
lielas algas, sociālās iemaksas, 
garantijas, – tad būtu cita runa. 
Ārzemju investoriem, kuriem šīs 
bankas pieder, par latviešiem ir 
vienalga, bet vismaz mūsu val-
dība varētu vienaldzīgi uz to 
nenoskatīties,” pārdomās dalās 
liepājnieks.

Viena māja  
par divu cenu

Laima ar ģimeni, kurā aug divi 
skolas vecuma bērni, ilgu laiku 
meklēja plašāku dzīvesvietu, līdz 
abi ar vīru nolēma iegādāties 
māju. Izvērtējot kopējos ienāku-
mus un iespējas segt kredītu, pa-
gājušā gada vasarā viņi iegādājās 
jaunceltni Liepājas tuvumā. Kre-

dīta maksājums tobrīd bija 590 
eiro. “Rēķinājāmies, ka 600 eiro 
pret kopējo budžetu ir summa, ko 
varēsim ilgtermiņā maksāt, jo pa-
pildus ir vēl citi tēriņi un saistības. 
Stāsta bēdīgā daļa ir tā, ka ik pēc 
trim mēnešiem kredītmaksājuma 
summa pieauga par 50 līdz 80 
eiro. Šobrīd maksājam 940 eiro. 
Ja pirmajā mēnesī euribors bija 
1,75%, tad šobrīd tas ir uzkāpis 
līdz 5,34%,” atklāj Laima. Viņa 
atzīst, ka ilgi par šo visu neesot 
spējusi runāt bez kamola kaklā, 
tomēr piekrīt dalīties pieredzē.

Lai kaut kā izdzīvotu šo laiku, 
ģimene izmanto bankas piedā-
vātās kredītbrīvdienas. “Māja ir 

jāapsaimnieko, granulas jāpērk, 
nāk rudens, ziema. Ņemot ban-
kas brīvdienas, procenti jāmaksā 
tāpat, un tie veido summas lie-
lāko daļu. Mums tie ir 700 eiro. 
Tad jūs varat parēķināt, cik liela 
ir tīrā kredītmaksājuma summa.”

Sieviete atzīst, ka esot ne-
daudz apvainojušies arī uz pašu 
banku. Kad slēguši hipotekārā 
kredīta līgumu, bankas darbi-
niece minējusi, ka Euribor griesti 
būšot līdz 900 eiro. “Tie tiešām 
bija viņas vārdi. Tagad, kad sum-
ma ir izaugusi līdz šādam apmē-
ram, devāmies uz banku runāt, 
kā tad īsti ir. Saņēmām atbildi, 
ka nevienam šādu griestu nav, 

jo euribors var celties vēl un vēl. 
Kur tad mēs liksimies? Es nezinu. 
Iepriekšējo dzīvokli pārdevām, lai 
būtu pirmā iemaksa.”

Kredīts, ko Laimas ģimene 
mājas iegādei ņēma, bija 170 tūk-
stoši eiro, atmaksa ar procentiem 
– 250 tūkstoši eiro, taču šobrīd, 
ņemot vērā Euribor kāpumu, tie 
jau ir 400 tūkstoši eiro. “Mēs būtu 
varējuši nopirkt divas mājas,” sie-
viete ar rūgtumu balsī saka.

Kredīta maksājums neesot 
vienīgais, kas nāk mājai līdzi. 
“Vēl ir mājas apdrošināšana, 
apsardze, kredītņēmēja dzīvī-
bas apdrošināšana, komunālie 
maksājumi. 
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